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 : الملخ ص

بأنّها عن سائر البيئات العربيّة خاصّة, وغير العربية بعامّة ة لبصر ا بيئةتنماز         
, شعراءوالالعلماء, ولود ة ذات حضارة ضاربة في عمق التأريخ الإنسانيّ, بيئة ن  ي  د  م  
والقراءة, كلّه الكتابة  ولا عجب فلقد تعلّم العال م ,, والأدباءوالفصحاء والنّقاد, العباقرة,و 

ثقافتها قديما  وحديثا  مشهود لها في سوح العلم, مدينة وعرفها بفضل ظهورهما فيها, 
 والمعرفة.

 ومركزهاة البصرة النقدية, وأثرها, بيان مكانة مدرسيشتغل البحث على  هنا من     
ن  ث مَّ يو  ,(تمهيدهوهذا ما يتكفّل به ) ,بين المدارس النقدية الحديثة والمعاصرة عالج م 

ل همبحث) ب ر نقادها المعاصرينمناهج ( الأو   همبحثحتّى يأتي ) النقدية, نتاجاتهم, ع 
على الخطاب  الإجرائياختياره يكون ( فمحم د جواد البدراني  ) الناقد( ليدرس الثاني

 النقديّ في المدرسة البصرية.
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Summary: 

              The environment of Basra is different from other Arab 
environments in particular, and non-Arab in general, as a city with a 
civilization that is deeply involved in the history of humanity, the 
environment and the friendliness of scientists, poets, geniuses, critics, 
philosophers, and writers. The city of its culture is ancient and modern, 

and it is known in the sphere of science and knowledge. 

           Hence, the research deals with the status of the Basra 
monetary school, its impact and its position among the modern and 
modern monetary schools, and this is what it takes care of (preface), 
and then deals with the methods of its contemporary critics through their 
monetary outputs. Critic (Mohammad Jawad Al-Badrani) is his 

procedural choice for the critical discourse in the visual school. 


